



40^a Sesión del Consejo de Derechos Humanos

Ítem 2 - Debate General

*Declaración conjunta de Franciscans International, International Commission of Jurists y la Swiss Catholic Lenten Fund**

20 de marzo de 2019

Gracias Sr. Presidente,

Agradecemos el informe presentado por la Alta Comisionada de Derechos Humanos respecto de las actividades en su oficina en Guatemala y compartimos muchas de las preocupaciones y recomendaciones, particularmente aquellas relacionadas con pueblos indígenas, migrantes y reformas legislativas que intentan impactar el goce y disfrute de derechos humanos.

Al igual que en su informe, nos preocupa las discusiones sobre la iniciativa para reformar la Ley de Reconciliación Nacional. Esta reforma otorgaría amnistía a aquéllos que cometieron graves crímenes durante el conflicto armado e incluso quienes ya han sido condenados. Con esto se pone en riesgo no solo el cumplimiento de las obligaciones del Estado de acabar con la impunidad, sino la seguridad y acceso a la justicia de centenares de víctimas y testigos. El Estado guatemalteco debe archivar de manera inmediata la iniciativa y abstenerse de promover cualquier otra que implique impunidad.

De igual forma las tensiones políticas y sociales se intensifican rumbo a las elecciones y la inclusión de diversos sectores, particularmente pueblos indígenas, está en riesgo. Actualmente existe una escasa participación y representación de indígenas en la vida política del país, de 178 espacios en el Congreso, únicamente 18 son ocupados por indígenas mayas (solamente dos son mujeres). El Estado tiene que garantizar la libre participación de indígenas que aspiran a cargos de representación, sin intimidación o amenazas.

Finalmente, la situación de derechos humanos de los migrantes en la región se agrava y la respuesta del Estado guatemalteco en los últimos meses demuestra la inexistencia de una política efectiva de atención no solo para aquellos migrantes en tránsito sino para crear las condiciones para evitar la migración forzada de guatemaltecos.

Agradecemos las labores que la Oficina de la Alta Comisionada en Guatemala ha realizado y resaltamos la importancia de sus actividades en el país.

Gracias Sr. Presidente.

*Con la colaboración de la Plataforma Internacional contra la Impunidad y de la Oficina de la Comisión, Paz e Integridad de la Creación (JPIC) – Guatemala.



International
Commission
of Jurists



FASTENOPFER
ACTION DE CARÊME
SACRIFICIO QUARESIMALE



Franciscans International
A voice at the United Nations

40th session of the Human Rights Council

Item 2 - General Debate

*Joint statement by Franciscans International, International Commission of Jurists and Swiss Catholic Lenten Fund **

20 March 2019

Thank you, Mr. President.

We welcome the High Commissioner's Report concerning the activities of her Office in Guatemala. We share the concerns and recommendations in the report, especially those related to the indigenous peoples, migrants and legislative initiatives that would impact in the full enjoyment of human rights.

As it was highlighted in the report, we are also concerned by the current discussions on the initiative to reform the National Reconciliation Law. This reform would give amnesty to those who committed serious crimes during the armed conflict, including those who have already been convicted. This puts at risk not only the fulfillment of the state's obligations to end impunity, but also the security and access to justice of hundreds of victims and witnesses. Guatemala should dismiss immediately the initiative and refrain from promoting any other initiative that would promote impunity.

Additionally, the political and social tensions are intensifying towards the upcoming elections, and the inclusion of various groups, especially indigenous peoples, is at risk. Currently there is a low participation and representation of indigenous peoples in the political scene of the country. Out of 178 seats in the Congress, only 18 are occupied by Mayans (from which only two are women). The State must guarantee free participation, without intimidation or threats, of indigenous peoples running for different positions.

Lastly, the regional human rights situation of migrants is aggravating and the response by Guatemala, as evidenced in the last months, shows the lack of an effective policy to deal not only with migrants in transit, but also to create conditions to prevent forced migration of Guatemalans.

We thank the work that the Office of the High Commissioner for Human Rights has done, and we stress the importance of its activities in the country.

Thank you, Mr. President.

* In collaboration with the International Platform Against Impunity and the Office of the Commission of Justice, Peace and Integrity of the Creation – Guatemala.

